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Wojewoda Pomorska: Beata Rutkiewicz – gospodarz spotkania 

Zespół ds. lasów o wiodącej funkcji społecznej, wyznaczony przez Ministerstwo Klimatu i 

Środowiska, w reprezentacji: 

Udział osobisty: 

● Marek Kowalewski: Regionalna Dyrekcja Lasów Państwowych w Gdańsku 

● Łukasz Latała: Ministerstwo Klimatu i Środowiska 

● Edyta Kostańczuk: Dyrekcja Generalna Lasów Państwowych 

● Sebastian Klisz: Nadleśnictwo Gdańsk 

● Anna Moś: Urząd Marszałkowski Województwa Pomorskiego 

● Teresa Klas: Starostwo Powiatowe w Wejherowie 

● Tadeusz Schenk: Urząd Miasta Gdyni 

● Aleksandra Gosk: Urząd Miasta Sopotu 

● Marcin Tryksza: Gmina Miejska Gdańsk 

● Arkadiusz Kukliński: Biuro Urządzania Lasu i Geodezji Leśnej 

● Marian Płotka - w zastępstwie Wiesława Lubiewskiego: Stowarzyszenie Przedsiębiorców 

Leśnych 

● Stanisław Szymerkowski: PPHU Tartak Szymerkowski 

● Marzena Niemczyk: Instytut Badawczy Leśnictwa 

● Brunon Wołosz: Fundacja „Fidelis Siluas” 

● Paweł Pawlaczyk: Klub Przyrodników 

● Błażej Konkol: Związek Gmin Pomorskich 

● Piotr Kamont: Stowarzyszenie jestem na pTAK! 

● Adrian Grzegorz: Natural Forest Foundation 

● Aleksandra Pastuszka - w zastępstwie Jolanty Banach: Lepszy Gdańsk 

● Małgorzata Wójcik - w zastępstwie Sławomira Januszewskiego: Stowarzyszenie BRYZA 

Udział online: 

● Marta Żebrowska-Baj: Starostwo Powiatowe w Pucku 

● Karol Wrosz: Gmina Wejherowo 

● Paweł Dąbrowski: Gmina Miejska Rumia 

● Agnieszka Jesionowska: Urząd Gminy Kosakowo 

● Łukasz Kochowski: Związek Harcerstwa Polskiego Chorągiew Gdańska 

● Danuta Grodzicka-Kozak: Stowarzyszenie Polski Klub Ekologiczny Okręg Pomorski 

z siedzibą w Gdańsku 



Asystent społeczny posłanki Wioletty Tomczak: 

● Paweł Szutowicz 

Operatorzy – Regionalna Dyrekcja Lasów Państwowych w Gdańsku: 

● Agnieszka Glińska-Hryckiewicz - RDLP Gdańsk 

● Adrian Wiśniowski - RDLP Gdańsk 

Facylitatorzy - stowarzyszenie Inicjatywa Miasto, w reprezentacji: 

● Piotr Czyż 

● Mateusz Sylwestrzak 

● Weronika Mazurkiewicz 

● Natalia Biedrzycka 

Opracowanie sprawozdania: 

Natalia Biedrzycka: Inicjatywa Miasto 

 

1. Powitanie 

Pani Wojewoda Beata Rutkiewicz powitała gości. Następnie facylitator przedstawił agendę 

spotkania, która obejmowała prezentacje, dyskusje oraz pytania. Porządek obrad został jednogłośnie 

przyjęty. 

 

2. Wykluczenie obserwatora BRG 

Na początku spotkania przedstawiciel Biura Rozwoju Gdańska (BRG) został poproszony o 

opuszczenie obrad. Decyzja ta wynikała z faktu, że Zespół ds. lasów o wiodącej funkcji społecznej 

został wyznaczony przez Ministerstwo Klimatu i Środowiska przed rozpoczęciem procesu, a 

regulamin nie przewiduje możliwości dołączania do spotkań niezależnych obserwatorów w trakcie 

procesu. 

 

3. Prezentacja Łukasza Latały (Ministerstwo Klimatu i Środowiska) 

Łukasz Latała przedstawił szczegóły dotyczące Ogólnopolskiej Narady o Lasach (ONoL), która miała 

miejsce w kwietniu 2024 r. W trakcie ONoL powołano zespół ds. ochrony lasów cennych 

przyrodniczo i społecznie ważnych. Dyskutowano nad wytycznymi i rekomendacjami. Wspomniano 

także o pilotażu dotyczącym lasów społecznych, który ma zostać podsumowany do końca listopada 

2024 r. W prezentacji przedstawiono również ramy i strukturę działania zespołu. 

Kluczowe punkty prezentacji: 

● Główne informacje o Ogólnopolskiej Naradzie o Lasach  

● Konsultacje społeczne i dalsze działania na przyszłe lata. 

● 7 kryteriów wyboru lasów społecznych. 

● 7 zasad partycypacji społecznej, które będą uwzględnione w zarządzaniu lasami. 

● Możliwe zmiany w zagospodarowaniu lasów: modyfikacje, ograniczenia, wykluczenia. 

● Zasady pracy zespołu.  



Dyskusja po prezentacji: 

Pytanie: Jak będzie wyglądała ocena skutków społecznych i ekonomicznych w związku z 

wprowadzaniem nowych wytycznych? 

Odpowiedź: Istnieje specjalna grupa, która zajmuje się tym tematem przy Ministerstwie Klimatu i 

Środowiska. Skutki społeczne i ekonomiczne są aktualnie analizowane. 

Pytanie: Jakie zmiany mogą zostać wprowadzone w wytycznych dotyczących lasów społecznych? 

Odpowiedź: Zmiany będą głównie kosmetyczne, jednak wytyczne mogą ewoluować na podstawie 

wyników prac zespołów. 

Komentarz: Edyta Kostańczuk zwróciła uwagę, że Dyrekcja Generalna Lasów Państwowych (DGLP) 

miała obowiązek powołać zespół do prac nad ochroną lasów społecznych. Skład zespołu, w tym 

przewodniczący oraz wiceprzewodniczący, został określony w ostatnim zarządzeniu DGLP nr 109 z 30 

sierpnia 2024 roku oraz pismach MKiŚ. 

Odpowiedź: Regulamin pracy zespołu zawierał pewne nieścisłości dotyczące wiceprzewodniczących. 

Błąd został zauważony i będzie poprawiony zgodnie z wytycznymi. Wniesiono wniosek o 

przegłosowanie wykreślenia z projektu regulaminu wyboru dodatkowych wiceprzewodniczących. 

 

4. Losowanie kolejności prezentacji 

Ustalono, że prezentacje będą miały miejsce według kolejności ustalonej poprzez losowanie. 

Kolejność prezentacji przedstawiała się następująco: 

1. Marzena Niemczyk (Instytut Badawczy Leśnictwa) 

2. Adrian Grzegorz (Stowarzyszenie Bryza, Stowarzyszenie Miasto Wspólne, Stowarzyszenie 

Lepszy Gdańsk, Stowarzyszenie Jestem na pTak, Związek Harcerstwa Polskiego, Fundacja Fidelis 

Siluas, Fundacja Las Naturalny) 

3. Paweł Pawlaczyk (Klub Przyrodników) 

4. Sebastian Klisz (Nadleśnictwo Gdańsk) 

5. Anna Moś (Urząd Marszałkowski Województwa Pomorskiego) 

 

5. Dyskusja na temat regulaminu 

Poruszono kwestię nagrywania spotkań oraz przejrzystości procesu jak i praw do udostępniania 

wizerunku. W szczególności zastanawiano się nad kwestiami prawnymi związanymi z RODO i 

udostępnianiem nagrań a także ich transmitowaniem na żywo. Łukasz Latała ponownie wniósł 

wniosek formalny o rezygnację z wyboru wiceprzewodniczących, aby spotkania były zgodne z 

Zarządzeniem DGLP nr 109 z 30 sierpnia 2024 r. 

Głosowanie: 

● Wniosek dotycząc rezygnacji z dodatkowych wiceprzewodniczących zespołu 

Wniosek przyjęty jednogłośnie 

● Wniosek dotyczący nagrywanie i udostępnianie nagrań ze spotkań 

Podczas spotkania przeprowadzono głosowanie dotyczące nagrywania i udostępniania nagrań 

ze spotkań. Uczestnicy, zarówno obecni na sali, jak i biorący udział online, jednogłośnie poparli 

ten wniosek. Zgodnie z wnioskiem Wojewody ustalono, że spotkania będą nagrywane natomiast 

kwestia ich udostępniania zostanie poddana formalnej analizie.  

● Przyjęcie sprawozdania z poprzedniego spotkania  



W głosowaniu nad przyjęciem sprawozdania z poprzedniego spotkania wszyscy uczestnicy 

głosowali jednomyślnie za jego przyjęciem. 

● Przyjęcie regulaminu zespołu 

W głosowaniu nad przyjęciem regulaminu wszyscy uczestnicy głosowali jednomyślnie za jego 

przyjęciem. Regulamin prac zespołu stanowi zał. 1 do sprawozdania. 

 

6. Prezentacje 

1. Marzena Niemczyk (Instytut Badawczy Leśnictwa) - zał. 2. 

Marzena Niemczyk przedstawiła proces ewolucji lasów oraz ich związek z działalnością człowieka jak 

i wpływu klimatu. Zaznaczyła, że antropopresja na zasoby leśne wzrosła wraz ze wzrostem populacji, 

co wymaga zrównoważonego nimi gospodarowania. Niemczyk odwołała się do raportu FAO, 

podkreślając, że Polska, mając inne zasoby i potrzeby, nie powinna kopiować modeli 

gospodarowania z innych krajów a budować własne rozwiązania. Omówiła też rolę młodych i starych 

drzewostanów w pochłanianiu węgla, gdzie młodsze lasy intensywnie absorbują CO2, podczas gdy 

starsze drzewostany stają się neutralne pod względem bilansu węglowego. 

Pomimo tego, Niemczyk wskazała, że stare lasy mogą nadal pełnić funkcję pochłaniacza węgla, co 

jest istotne w kontekście stabilności ekosystemów. Zróżnicowanie wiekowe drzewostanów zwiększa 

ich odporność na zmiany klimatyczne, a drzewa liściaste mają większy potencjał adaptacyjny niż 

iglaste. Zmiany klimatu przyspieszą dynamikę zmian w lasach, co może skutkować zwiększoną 

śmiertelnością drzew i zmniejszeniem zdolności magazynowania węgla, co wymaga kompromisów w 

zarządzaniu starymi lasami, by zachować ich funkcje społeczne i ekologiczne. 

Dyskusja po prezentacji: 

Pytanie: Czy stare lasy mogą pełnić rolę edukacyjną w zakresie prezentacji naturalnych procesów 

leśnych? 

Odpowiedź: Marzena Niemczyk odpowiedziała twierdząco, wskazując, że można prowadzić działania 

edukacyjne w starych lasach, choć ich liczba powinna być ograniczona. Zaznaczyła, że takie lasy mogą 

służyć celom edukacyjnym, lecz należy pamiętać, że nie wszystkie lasy potocznie nazywane starymi 

będą w stanie pełnić swoje funkcje społeczne i ekologiczne. 

Pytanie: Czy prognozy dotyczące zmian w starych lasach, w tym ich zdolności do pełnienia funkcji 

społecznych i ekologicznych, są poparte badaniami naukowymi. 

Odpowiedź: Marzena Niemczyk potwierdziła, że prognozy te są oparte na faktach i licznych 

badaniach naukowych. Wspomniała, że śmiertelność drzewostanów jest szczegółowo opisana m.in. 

w pracach McDowella, co stanowi solidne podstawy do wyciągania wniosków. Dodała, że te 

prognozy nie dotyczą tylko Trójmiejskiego Parku Krajobrazowego, ale globalnych zmian 

zachodzących w lasach na całym świecie. 

Komentarz: Arkadiusz Kukliński zwrócił uwagę na niedopasowanie składu gatunkowego 

drzewostanów do typów siedlisk, szczególnie w kontekście Trójmiejskiego Parku Krajobrazowego 

(TPK), gdzie gatunki liściaste powinny stanowić 90% składu, podczas gdy dominacja sosny wynosi 

80%. Zapytał, czy jest możliwe zastosowanie naturalnych procesów przebudowy na szeroką skalę. 

Odpowiedź: Marek Kowalewski wyjaśnił, że planowane działania na terenie Nadleśnictwa Gdańsk 

obejmują wyłącznie rębnie stopniowe i ciągłe, które są zapisane w nowym Planie Urządzania Lasu 



(PUL). Celem jest sukcesywna przebudowa drzewostanów w kierunku dostosowania ich do 

właściwych siedlisk, zgodnie z założeniami Planu Ochrony TPK. 

 

2. Adrian Grzegorz (Stowarzyszenie Bryza, Stowarzyszenie Miasto Wspólne, Stowarzyszenie Lepszy 

Gdańsk, Stowarzyszenie Jestem na pTak, Związek Harcerstwa Polskiego, Fundacja Fidelis Siluas, 

Fundacja Las Naturalny) - zał. 3. 

Adrian Grzegorz zaprezentował stanowisko które określił stanowiskiem strony społecznej, 

podkreślając podstawy polityczne do wprowadzania ochrony lasów jakimi jest zobowiązanie do 

ochrony 20% najcenniejszych obszarów leśnych kraju i ich wyłączenie z wycinki. Wskazał na kluczowe 

ryzyka, takie jak pożary, inwazje biologiczne, emisje CO2 i zmiany klimatyczne, które powinny być 

brane pod uwagę przy wyznaczaniu lasów społecznych. Prelegent zaprezentował koncepcję 

połączenia wszystkich obszarów tak zwanych starolasów w większe kompleksy oraz całkowitego 

wyłączenia tych terenów z gospodarki leśnej, co miałoby na celu ich długoterminową ochronę i 

zachowanie unikalnych walorów przyrodniczych. 

Dyskusja po prezentacji: 

Pytanie: Jaka będzie rola mapy Marka Giergicznego oraz lasów spornych jako źródeł danych do 

wyznaczania lasów społecznych. 

Odpowiedź: Adrian Grzegorz wyjaśnił, że mapa jest punktem wyjściowym, jednak ostateczne decyzje 

muszą być podjęte na podstawie kryteriów społecznych i przyrodniczych. 

Komentarz: Podniesiono kwestię finansowania subwencji za wyłączenie starodrzewów z 

użytkowania. Wyrażono także obawy, że starodrzew pozostawiony bez zarządzania może stać się 

niebezpieczny dla odwiedzających.  

Odpowiedź: Adrian Grzegorz odpowiedział, że kwestie subwencji powinny być rozstrzygnięte przez 

polityków, a starodrzewy muszą być wyłączone z wycinki. 

Komentarz: Edyta Kostańczuk zwróciła uwagę na to, że nie mamy obecnie w nomenklaturze definicji 

“starolasów”. Dodała również, że jeżeli wiodącą funkcją będzie przyrodnicza to nawiązując w 

odniesieniu do kryteriów i wytycznych powstałych na Ogólnopolskiej Naradzie o Lasach, będą one 

wyłączane. 

 

3. Paweł Pawlaczyk (Klub Przyrodników) - zał. 4. 

Paweł Pawlaczyk w prezentacji skoncentrował się na fundamentalnym znaczeniu społecznych funkcji 

lasów, akcentując ich rolę w rekreacji oraz edukacji przyrodniczej. Wskazał na to, że lasy, a w 

szczególności buczyny, są w stanie zachować swoje istotne funkcje ekologiczne, nawet gdy zostaną 

wyłączone z aktywnej gospodarki leśnej. Podkreślone zostało, jak ważne jest zrozumienie, że nie 

można wejść dwa razy do tego samego lasu: każdy kontakt z tym środowiskiem przynosi nowe 

doświadczenia i spostrzeżenia, co obliguje nas do porównywania różnych scenariuszy ich 

zarządzania. 

Poruszono również kwestie związane z retencją wody oraz mikrosiedliskami, które występują w 

starych lasach, gdzie drzewa przekraczające wiek 150 lat stają się kluczowe dla różnorodności 

biologicznej. Zwrócono uwagę na to, że ekosystemy leśne są niezbędne dla retencji wody, co jest 

szczególnie istotne w kontekście zmian klimatycznych i wzrastających zagrożeń dla tych cennych 

zasobów. Pawlaczyk podkreślił, że ciągła pokrywa leśna oraz obecność martwego drewna są 

kluczowe dla utrzymania zdrowego ekosystemu, dlatego istotne jest zachowanie szkieletu lasów 



nieużytkowanych. W prezentacji odnoszono się do badań preferencji mieszkańców w stosunku do 

korzystania z lasów. 

Dyskusja po prezentacji: 

Komentarz: Edyta Kostańczuk zwróciła uwagę na niedostateczną liczbę ankiet  w badaniu preferencji 

mieszkańców przeprowadzonych na terenie województwa pomorskiego, co może wpłynąć na wyniki 

badania preferencji społecznych dotyczących funkcji lasów. 

Odpowiedź: Paweł Pawlaczyk zauważył, że próba była reprezentacyjna na poziomie krajowym, co 

utrudnia wyciąganie jednoznacznych wniosków dotyczących preferencji mieszkańców Trójmiasta. 

Mimo to, nie możemy zakładać, że preferencje te znacząco różnią się od tych przedstawionych w 

badaniach. Pawlaczyk podkreślił, że wyniki te mogą być stosowane w sposób lokalny, co pozwala na 

lepsze zrozumienie preferencji mieszkańców w kontekście ich specyficznych potrzeb i oczekiwań. 

Pytanie: Poproszono o rozwinięcie kwestii stabilizacji temperatury przez taki duży kompleks leśny. 

Jaka jest różnica pomiędzy efektem starolasów a lasów gospodarczych. 

Odpowiedź: Marzena Niemczyk dopowiada, że każdy drzewostan, którego okap będzie zwarty, 

będzie skutecznie wpływał na regulację temperatury.  

 

4. Sebastian Klisz (Nadleśnictwo Gdańsk) - zał. 5. 

Sebastian Klisz omówił zasady trwałości lasu oraz koncepcję zrównoważonego rozwoju, polegającą 

na zgodnym prowadzeniu gospodarki w aspekcie przyrodniczym, społecznym i gospodarczym. 

Wskazał na szereg celów zrównoważonego rozwoju odnoszących się do lasów a w szczególności celu 

związanego z ochroną życia na Ziemi wskazującą na potrzebę prowadzenia zrównoważonej 

gospodarki leśnej. Zwrócił uwagę na kluczowe znaczenie odpowiedniej infrastruktury leśnej, która w 

obecnym stanie jest mocno obciążona przez rosnący ruch turystyczny. W ramach swojej prezentacji 

przedstawił wyniki badań dotyczących efektywności wykorzystania obiektów turystycznych w lasach 

wokół Gdańska, Sopotu i Gdyni, w tym różnorodność ich wykorzystania, co może okazać się 

pomocne w dalszym procesie planowania. Klisz podkreślił również znaczenie komunikacji z 

mieszkańcami, poprzez szereg kanałów komunikacji, które informują o planowanych pracach w 

lasach. Wskazał również na konieczność modyfikacji przeszłej gospodarki leśnej w celu zwiększenia 

funkcji społecznej lasów. Zwrócił uwagę na odejście w obecnym gospodarowaniu lasami od 

stosowania rębni  I, II, III jak i zwiększenie udziału dębu i buka w lasach N. Gdańsk. Zwrócił uwagę na 

duży udział sosny w drzewostanie, który należy sukcesywnie zmniejszyć, aby dopasować jego skład 

gatunkowy do siedlisk. 

Dyskusja po prezentacji: 

Pytanie: Czy w miejscach, gdzie przeprowadzano badania aktywności, takich jak Dolina Radości, 

zaprzestano wycinki drzew. 

Odpowiedź: Sebastian Klisz odpowiedział, że lasy w tych obszarach są zarządzane zgodnie z zasadami 

gospodarki wielofunkcyjnej, co oznacza, że wycinka nie została całkowicie zatrzymana, a działalność 

leśna nadal ma miejsce, z uwzględnieniem różnych funkcji, jakie lasy pełnią. 

Pytanie: Jakie są konkretne rozwiązania dotyczące lasów o zwiększonej funkcji społecznej, zwłaszcza 

w kontekście Nadleśnictwa Gdańsk. 

Odpowiedź: Sebastian Klisz podkreślił, że te lasy są objęte specjalnymi zasadami zarządzania, 

zgodnymi z zarządzeniem nr 58 Dyrektora Generalnego Lasów Państwowych z dnia 5 lipca 2022 r. 



Wskazał, że te zasady mają na celu wspieranie funkcji społecznych lasów, a jednocześnie zapewniają 

ich zrównoważony rozwój. 

Pytanie: Jakie są możliwości rozwoju istniejącej infrastruktury leśnej w kontekście rosnącego ruchu 

turystycznego? 

Odpowiedź: Uczestnicy zgodzili się, że rosnący ruch turystyczny wymaga skutecznej kanalizacji, co 

może prowadzić do konieczności modyfikacji obecnych strategii zarządzania. Zwrócono uwagę, że 

kluczowe jest utrzymanie istniejącej infrastruktury, ale również istotne jest tworzenie nowych 

szlaków turystycznych, aby lepiej odpowiadać na rosnące zainteresowanie lasami. 

Komentarz: Anna Moś zauważyła, że lasy TPK osiągnęły stan przepełnienia pojemności turystycznej. 

Dlatego istotne jest utrzymanie istniejącej infrastruktury, jednak należy także skupić się na tworzeniu 

nowych szlaków turystycznych, aby lepiej zaspokoić potrzeby odwiedzających, zwłaszcza w obliczu 

rosnącej liczby aktywności. 

Komentarz: Adrian Grzegorz zasugerował wykorzystanie aplikacji Strava do przeprowadzenia badań 

dotyczących ruchu turystycznego, co mogłoby pozwolić na analizę większych obszarów i lepsze 

zrozumienie preferencji odwiedzających. 

 

5. Anna Moś (Urząd Marszałkowski Województwa Pomorskiego) - zał. 6. 

Anna Moś przedstawiła koncepcję zmian w gospodarce leśnej w oparciu o Plan Ochrony 

Trójmiejskiego Parku Krajobrazowego. Podkreśliła konieczność dostosowania strategii ochrony lasów 

do zmieniających się potrzeb społecznych. Omówiła drzewostany referencyjne oraz ograniczenia w 

zarządzaniu lasami w kompleksach północnym i południowym, a także potrzebę identyfikacji 

obszarów z ograniczeniami i wyłączeniami. 

Podsumowując, Moś zaznaczyła, że koncepcja bazująca na Planie Ochrony TPK jest zgodna z Uchwałą 

Sejmiku Województwa Pomorskiego i przewiduje wyłączenie z gospodarki leśnej obszarów 

referencyjnych oraz rezerwatów. Dostosowanie Planu Ochrony TPK do rzeczywistych potrzeb 

społecznych jest kluczowe dla przyszłości Trójmiejskiego Parku Krajobrazowego jako przestrzeni 

rekreacyjnej i edukacyjnej. 

Dyskusja po prezentacji: 

Komentarz: Brunon Wołosz podniósł kwestię potrzeby aktywności Nadleśnictwa Gdańsk w stronę 

edukacji społecznej. 

Pytanie: Czy organ może dopuścić udostępnienie ruchu dla ludzi na obszarach objętych ochroną? 

Podkreślenie, że park krajobrazowy pełni funkcje nie tylko krajobrazowe, ale także rekreacyjne. 

Odpowiedź: Anna Moś wyjaśniła, że walory rekreacyjne bazują na krajobrazowych a rezerwaty mają 

za zadanie chronić krajobraz taki jaki jest. Dodała także, że na terenach objętych ochroną jest 

możliwość udostępniania ścieżek. 

Komentarz: Aleksandra Gosk wspomina o planie ochrony dla rezerwatu przyrody „Zajęcze Wzgórze” 

i wpisane w planie szlaki turystyczne. 

 

  



7. Podsumowanie 

Marek Kowalewski przedstawił na ekranie mapy wyjściowe dla zespołu, omówił metodykę ich 

sporządzania zgodnie z wytycznymi z ONoL. 

Edyta Kostańczuk poprosiła o przygotowywanie propozycji obszarów lasów społecznych w wersji 

elektronicznej i papierowej. Rozdała wydrukowane mapy członkom zespołu. 

Facylitator podsumował spotkanie, podkreślając zgodność uczestników co do potrzeby ochrony 

społecznych funkcji lasów. Zawnioskował o zmniejszenie narracji polaryzującej stanowiska członków 

zespołu, wskazując że wszystkie one w jakiś sposób zakładają ochronę lasów. Wskazał, że różnica 

stanowisk wynika przede wszystkim z różnych interpretacji pojęcia lasów społecznych oraz tego, co 

należy czynić by zachować ich społeczny charakter.  

Ustalono, że dalsze działania będą koncentrować się na wypracowywaniu szczegółowych wytycznych 

dotyczących lasów społecznych w formie pracy na mapach. Wskazał na potrzebę przygotowania 

właściwych map szkicowo obrazujących punkt wyjścia dla dalszych dyskusji. 

8. Kolejne spotkania 

Ustalono terminy kolejnych spotkań warsztatowych na 1 października 2024 r. w godzinach 10:00-

14:00 oraz 3 października 2024 r. w godzinach 17:00-20:00, które odbędą się w trybie stacjonarnym 

w Sali Marszałka Piłsudskiego w Urzędzie Wojewódzkim oraz 10 października o godzinie 10:00 w tym 

samym miejscu w trybie hybrydowym. 

 

Uwagi do protokołu: 

Pan Brunon Wołosz, reprezentujący stowarzyszenie Fidelis Siluas, podkreślił, że nie będzie 

współpracował przy pracy nad mapami. Zaznaczył, że jego jedynym warunkiem uczestnictwa jego 

organizacji w procesie jest wprowadzenie całkowitego zaprzestanie wycinki drzew. 

 

Załączniki: 

1. Regulamin prac Zespołu ds. lasów o wiodącej funkcji społecznej wokół miast Gdańsk Sopot-

Gdynia. 

2. Prezentacja Marzeny Niemczyk (Instytut Badawczy Leśnictwa). 

3. Prezentacja Adriana Grzegorza (Stowarzyszenie Bryza, Stowarzyszenie Miasto Wspólne, 

Stowarzyszenie Lepszy Gdańsk, Stowarzyszenie Jestem na pTak, Związek Harcerstwa Polskiego, 

Fundacja Fidelis Siluas, Fundacja Las Naturalny). 

4. Prezentacja Pawła Pawlaczyka (Klub Przyrodników). 

5. Prezentacja Sebastiana Klisza (Nadleśnictwo Gdańsk). 

6. Prezentacja Anny Moś (Urząd Marszałkowski Województwa Pomorskiego). 


